Call for Papers
International Seminar on The family, the market or the State? Intergenerational economic support in an ageing society 
University of Geneva, Switzerland, 22-23 June 2010
Jointly organized by the AIDELF (International association of French-Speaking Demographers) and the IUSSP Scientific Panel on the Impacts of Population Ageing 

Deadline for submission of short abstracts: 16 November 2009
Deadline for submission of long abstracts (4 pages) or full paper: 1 March 2010
As the world population ages, the relative weight of the age classes changes drastically, and sometimes quickly, and the economic arrangements that seemed to work satisfactorily up to a few years ago are now under stress, and may collapse in the future. The consequences of the current structural changes may be counteracted if behaviors, traditions and formal and informal rules adapt with sufficient speed. This may call into question such diverse themes as age at retirement, pension system arrangements, labor market participation of the young and the older workers, private transfers between the generations, labor division within the household, gender roles, etc. More generally, the balance between the family, the market and the state is, once again, called into question.

Although the geographic focus of the seminar will be worldwide, special emphasis will be placed on the consequences of ageing in developed countries, where ageing is more advanced, and where the role of immigration on the intergenerational system of exchanges needs to be more fully understood.

The seminar will run parallel, and is organized in collaboration, with the AIDELF 16th General Conference on the more general, but strictly related topic of "Intergenerational Relations: Demographic Issues" (21-24 June 2010 – read more about this at: http://www.aidelf.ined.fr/). Great synergies are expected from this IUSSP-AIDELF cooperation, starting from the local organizing committee, which will be that of AIDELF.

A Conference fee (still to be decided, but presumably ranging between 50 and 100 Euros for IUSSP or AIDELF members, higher for others) will be charged to participants. No travel support is available for this seminar.

Abstracts must be submitted in English or French, as an attachment to an email sent to:
Gustavo De Santis (desantis@ds.unifi.it)

Both English and French may be used at the seminar, where no simultaneous translation will be provided.

Information to authors will be as follows:
- by 15 December 2009: they will be notified whether their abstract has been refused or considered of interest for the seminar (which does not mean accepted, yet).
- by 1 April 2010: they will be notified if their paper (or long abstract) has been accepted or refused. This decision will be final.

For more information, please contact Gustavo De Santis (desantis@ds.unifi.it)



Veuillez faire circuler

Appel à communications
Séminaire international sur La famille, le marché ou l'État? Le soutien économique intergénérationnel dans une société qui vieillit
Université de Genève, Suisse, 22-23 Juin 2010
Organisé conjointement par l'AIDELF (Association Internationale des Démographes de Langue Française) et le Comité de l’UIESP sur les Conséquences du vieillissement démographique

Date limite pour la présentation des résumés courts : 16 novembre 2009
Date limite de soumission des résumés longs (4 pages) ou de communications complètes : 1er mars 2010
Le vieillissement de la population mondiale entraîne un changement radical, et parfois rapide, du poids relatif des classes d'âge : les aménagements économiques qui semblaient fonctionner de façon satisfaisante jusqu'à il y a quelques années sont aujourd'hui sous pression, et pourraient même s'écrouler un jour. Les conséquences négatives des mutations structurelles en cours peuvent être neutralisées, si les comportements, les traditions et les règles formelles et informelles s'adaptent assez vite. Mais ceci implique une remise en question concernant les règles des systèmes de retraite, y compris l'âge de la retraite, la participation au marché du travail des jeunes et des travailleurs âgés, les transferts privés entre les générations, la division du travail au sein de la famille, les rôles des sexes, etc. Plus général ement, l'équilibre entre la famille, le marché et l'État est, encore une fois, remis en question. 

Du point de vue géographique, le séminaire porte en principe sur le monde entier, mais l'attention se focalisera particulièrement sur les pays développés, où le vieillissement est plus avancé et où le rôle de l'immigration sur le système d'échanges intergénérationnels doit être mieux compris.

Le séminaire se déroulera en parallèle, et est organisé en collaboration avec la 16ème Conférence générale de l’AIDELF sur le thème : « Les relations intergénérationnelles : enjeux démographiques » (21-24 juin 2010 – voir : http:// www.aidelf.ined.fr/). De grandes synergies sont attendues de cette coopération entre UIESP et AIDELF, à partir du comité local d'organisation, qui sera celui de la conférence AIDELF.

Des droits d'inscriptions sont prévus : ils restent à déterminer, mais ils seront vraisemblablement compris entre 50 et 100 Euros pour le membres de l’UIESP et/ou de l’AIDELF (plus élevé pour les autres). Aucune aide financière n'est disponible pour les frais de déplacement des participants à ce séminaire.

Les résumés doivent être soumis en anglais ou en français, en tant que pièce jointe à un email adressé à : Gustavo De Santis (desantis@ds.unifi.it) 

Les langues officielles du séminaire seront l'anglais et le français, sans traduction simultanée. 

Les auteurs recevrons la réponse du comité d'organisation selon le calendrier suivant : 
- 15 décembre 2009 : ils seront informés si leur résumé a été refusé ou considéré comme d'intérêt pour le séminaire (ce qui ne signifie pas encore accepté). 
- 1er avril 2010 : ils seront informés si leur communication (ou résumé long) a été acceptée ou refusée – décision définitive.
Pour plus d’information, veuillez contacter Gustavo De Santis (desantis@ds.unifi.it).

Voir aussi : 
http://www.iussp.org/Activities/ipa-index.php   
et 
http://www.aidelf.ined.fr/index.html
